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 در فضاي مجازي سؤالي دست به دست مي شود كه چرا در همه حال ما 
گراني داريم، مثلًا نفت ارزان مي شود كالاها گران مي شود،  نفت گران 
مي شود،  كالاها گران مي شوند،  تحريم مي شويم كالاها گران مي شود و 

تحريم ها هم برداشته مي شود كالا و ارز گران مي شود و... 
 سؤالي كه اگرچه با طنز از سوي افراد مطرح مي شود و صرفاً براي خنده 
دست به دست مي شود، اما سؤالي كليدي و حساس در اقتصاد توسعه 
است؛ سؤالي كه پاسخ واضح آن نبود يك استراتژي بلندمدت توسعه اي 
در اقتصاد اس��ت، به نحوي كه تصميمات آني و متأثر از ش��رايط، ما را 
ناگزير به گراني كالا ها و به خصوص دارايي ها مي كند. به عبارت ديگر 
ناكارآمدي و تبعات كوتاه مدت تصميم گيري طي سال هاي اخير، ناگزير 
به جيب و توانايي خريد مردم تحميل ش��ده و منجر به فش��رده شدن 
قدرت خريد مردم شده اس��ت. در كنار اين موضوعات نيز تصميماتي 
چون هدفمند كردن يارانه ها و اجراي بد آن مزيد بر علت شده و هرچه 
دولت تلاش كرده با دخالت در قيمت ه��ا و كنترل آنها رفاه مردم را در 

حداقل هاي ممكن حفظ كند،  نتوانسته است. 
يك بررسي س��اده اقتصادس��نجي نش��ان مي دهد در 13 سال اخير 
متوسط رشد قيمت آشاميدني ها و خوراكي ها بيشتر از نرخ تورم بوده 
و سهم آنها در سبد هزينه اي خانوار بيشتر ش��ده است، از سوي ديگر 
 كاهش تقاضاي مؤثر در تمام بازارها مش��هود و غيرقابل انكار اس��ت. 
حال با اين اوصاف سؤال اين اس��ت كه دولت بايد چه كار كند تا از اين 
دور باطل و بيهوده گران كردن كالاها و حتي خدماتي كه خودش ارائه 

مي كند نجات يابد و در نهايت به توسعه يافتگي در اقتصاد برسيم؟ 
 بديهي اس��ت برخي كه نگاه حمايتي از دولت دارند پيش��نهاد حذف 
يارانه ها و تخصيص منابع يارانه اي به توليد را تجويز مي كنند تا دولت با 
در اختيار گرفتن پول هاي بيشتر به توليد كمك كند، اما تجربه سال هاي 
قبل نشان داده منابع در اختيار دولت كمتر به سمت توليد هدايت شده 
اس��ت و اكنون كه با كاهش قيمت هاي نفت در عمل منابع تخصيص 
يافته آب رفته و در قياس با بودجه ه��اي عمومي و جاري دولت رقمي 
ناچيز اس��ت، مبالغ حاصل از قطع يارانه هاي نقدي هم در كوير تشنه 
بهره وري پايين بخار خواهد شد،  بنابراين دولت اگر قرار است سياست 
توسعه را دنبال كند بايد از ارائه نسخه براي ديگران آغاز نكند، يعني نه 
نسخه اي براي بخش خصوصي بپيچد و نه نسخه اي كه به كوچك شدن 

سبد هزينه اي مردم بينجامد. 
هرچند توجه ويژه به بهبود فضاي كس��ب و كار و افزايش قدرت خريد 
مردم براي بالا بردن تقاضا، اقدامي قابل تقدير است اما بايد به مصداق 
ضرب المثل يك سوزن به خود و يك جوالدوز به ديگران به روش هاي 
ديگر روي آورد كه مي توان به ترتيب اولويت بندي موارد زير را برشمرد: 
 1- افزايش بهره وري بيشتر در دستگاه هاي اقتصادي دولتي كه بخش 
عمده بودجه را مي بلعد و همانطور كه گفته شد، حجم يارانه نقدي در 

مقابل آن كمتر از 1٠ درصد است. 
2- ايجاد رقابت منطق��ي در اقتصاد و افزايش س��هم بخش خصوصي 
همزمان با كوچك كردن سهم دولت از اقتصاد و كم كردن نيروي مازاد. 

3- انضباط مالي دولت و به خصوص ساماندهي سريع سيستم بانكي و 
جلوگيري از دخالت نهادهاي ناكارآمد اقتصادي در بازارهاي مختلف. 
بديهي است اين نكته نيز بسيار حائز اهميت است آنچنان كه در شرايط 
پسابرجام ممكن است با برقراري سوئيفت بانك ها با تقويت خود به ادامه 

متورم شدن بازار پولي پرداخته و همچنان سر توليد بي كلاه بماند.

مع�اون وزي�ر اقتص�اد ب�ا بي�ان اينك�ه 
درص�د سياس�ت خ�روج از رك�ود دولت   ۶۰
اجراي�ي ش�ده اس�ت، رق�م كاه�ش هزينه 
مب�ادلات در پس�ابرجام را ۱۰ درص�د اعلام 
ك�رد و گف�ت: سياس�ت اقتص�ادي دول�ت 
ب�ود.  خواه�د  انبس�اطي   ۹۵ س�ال  در 
به گزارش »جوان«، شاپور محمدي در نشستي 
خبري در وزارت امور اقتصادي و دارايي در پاسخ 
به پرس��ش »جوان« مبن��ي بر اينك��ه آيا دولت 
برنامه اي براي نحوه هزينه كرد دلارهاي آزادشده 
و نقش پذيري بيش��تر بخش خصوص��ي دارد يا 
اينكه قرار است با آنها هواپيماي ايرباس به شرط 
خودروي پژو وارد كن��د يا مانند چي��ن ارزهاي 
بلوكه شده را صرف مشاركت در امور زيربنايي كند 
بدون آنكه تكنولوژي وارد شود؟  گفت: ملاحظاتي 
در بانك مركزي وجود دارد كه براساس آن سعي 
مي شود از ارزهاي بلوكه ش��ده حداكثر بهره برده 
ش��ود.با اين حال بخش��ي از ارزهاي آزاد شده به 
صندوق توسعه ملي خواهد رفت و از اين راه بخش 
خصوصي مي تواند از اين ارزها استفاده كند كه در 

نهايت به واردات تكنولوژي منجر شود.  
وي در ادامه در پاسخ به اين سؤال كه اما تاكنون 
س��هم بخش خصوصي از صندوق توس��عه ملي 
بسيار كم بوده است، گفت: اين مقوله اي جداست 

ولي قانون اين امكان را ب��راي بخص خصوصي 
فراهم كرده اس��ت. وي در پاس��خ به سؤال دوم 
»جوان« مبني بر اينكه كارآمدترين كاري كه در 
يك سال گذش��ته در معاونت اقتصادي رخ داده 
است چه بوده،  گفت: در بهبود فضاي كسب و كار 
تلاش خوبي صورت گرفته و رتبه ايران در آغاز 
به كار دولت يازدهم رتب��ه 1۵2 بود كه در حال 
حاضر با 3۴ پله بهبود به رتبه 11۸ رسيده است.

همچنين در راستاي برنامه هاي اقتصاد مقاومتي، 
اقدامات مناسبي انجام داده ايم، به طوري كه از 
11 برنامه تدوين شده، وزارت اقتصاد سه برنامه 
را بايد اجرايي كند كه شامل برنامه مردمي كردن 
اقتصاد، برنامه پيشبرد برون نگري اقتصاد و برنامه 
شفاف سازي اقتصاد است. وي افزود: يكي ديگر از 
كارهاي مناسب معاونت اقتصادي تهيه گزارش 
محرمانه از آثار مثبت برجام و تبعات منفي آن در 
اقتصاد بود. وي در پاسخ به سؤال سوم »جوان« 
كه آثار مثبت و منفي اجراي برجام چيست، تنها 
به شمردن آثار مثبت برجام بسنده كرد و گفت: 
كاه��ش هزينه هاي مبادلات تج��اري، تعامل با 
نظام مالي جهاني،  امكان انتقال تكنولوژي،  امكان 
واردات برخي كالاها كه تا پي��ش از اين ممنوع 
بوده اس��ت،  دفع تهديدهايي كه مي توانست با 
ادامه تحريم ها بيش��تر ش��وند و امكان صادرات 

بيشتر از جمله بركات اجراي برجام است، اما آثار 
منفي هم دارد كه اجازه بدهيد آنها را نگويم. 

وي در پاس��خ به س��ؤال ديگ��ري مبني ب��ر اينكه 
سياست هاي دولت در پس��ابرجام تا چه حد هزينه 
مب��ادلات اقتص��ادي را كاهش مي ده��د؟ گفت: 
برآوردهاي مختلفي در اي��ن زمينه صورت گرفته، 
اما هيچ كدام از اين برآوردها زير ۷ يا ۸ درصد نبوده 
است، در عين حال هيچ برآوردي نيز بالاي 2٠ درصد 
صورت نگرفته ولي به عقيده بنده، اين سياس��ت ها 
حدود 1٠ درصد در كاهش هزين��ه مبادلات تأثير 
دارد. معاون وزير ام��ور اقتص��ادي و دارايي درباره 
سياست هاي خروج از ركود و تحريك تقاضا، گفت: 
معاون��ت اقتص��ادي وزارت اقتص��اد متولي پايش 
اجراي اين سياست هاست. در حال حاضر حدود ۶٠ 
درصد اين سياست ها اجرايي شده است و دستگاه ها 
اقداماتي را در اين زمينه انجام داده اند. بيش از ۶٠ 
درصد تس��هيلات اعطايي پرداختي به سرمايه در 
گردش اختصاص يافته كه اخيراً ميزان آن بيش��تر 

شده و اين از مطالبات بخش خصوصي بوده است. 
وي با تأكيد بر اينكه هنوز بخش خصوصي نياز 
به نقدينگي دارد، افزود: در برخي بخش ها شايد 
كمبود نقدينگي باز هم احساس شود، بنابراين 
بايد تخصيص منابع صورت گيرد، اين در حالي 
است كه انحراف منابع در كشور يك مسئله جدي 

است. محمدي گفت: تاكنون سياست ها بيشتر 
معطوف به تأمين منابع و سرمايه در گردش بوده 
است، اما الان بايد سياست هايي دنبال شود كه به 

خط توليد، منابع رساني كند. 
محمدي با اش��اره به اينكه در راس��تاي اجراي 
قانون رفع موانع توليد ظرف دو ماه 2۷ آيين نامه 
تقديم دولت و تصويب شد، افزود: در اين راستا، 
۴ هزار ميليارد تومان از بدهي فعالان اقتصادي به 
حساب ذخيره ارزي تعيين تكليف شد و فرصت 

خوبي براي اقتصاد ما خواهد بود. 
وي از انتشار نزديك به ۸ هزار ميليارد تومان اوراق 
بدهي از طريق خزانه داري و س��ازمان مديريت 
براي تعيي��ن تكليف بدهي هاي دول��ت و آماده 
كردن پرداخت آن به بدهكاران خبر داد و گفت: 
دس��تگاه هاي دولتي بايد طلبكاران را به دولت 
معرفي كنند تا بدهي آنها تعيين تكليف ش��ود. 
سال آينده امكان انتش��ار اوراق بدهي بيشتري 
وجود خواهد داشت. وي درباره حذف قوانين زائد 
خاطرنشان كرد: هم اكنون بيش از 2 هزار مجوز 
احصا شده و ۴٠٠ مجوز حذف خواهد شد. وزارت 
جهاد، صنعت و س��ازمان بورس نزديك به ۴٠٠ 
مجوز اعم از استعلام، گواهي، اجازه نامه، پروانه 
و... را ح��ذف خواهند كرد و اميد اس��ت تا پايان 
سال اجرايي شود. محمدي تصريح كرد: لكه هاي 
س��رمايه گذاري به گونه  اي انجام خواهد شد كه 
مجوزها قبل از ورود سرمايه گذاران خارجي صادر 
شود و نيازي نباشد به اينكه يك فعال اقتصادي به 

دنبال اخذ مجوز باشد. 
   ابزارهاي بازار پولي مشكل دارند 

 معاون وزير اقتص��اد درباره پيش��نهاد معاونت 
اقتصادي وزارت اقتصاد براي فضاي پساتحريم 
اظهار كرد: اقتصاد ما در فضاي تحريم و پساتحريم 
فقط با منابع داخلي و به اه��رم صفر تكيه كرد. 
اقتصاد اهرم نكرده و نظام مالي توس��عه نيافته و 
سيستم بانكي نقش شايسته اي ايفا نكرده كه اين 
به دليل كمبود سرمايه و توسعه نيافتن ابزارهاي 
نوين بازار پولي بوده است. معاون وزير اقتصاد با 
بيان اينكه گس��ترش ظرفيت هاي بازار سرمايه 
بايد اهميت بيشتري پيدا كند، خاطرنشان كرد: 
نرخ بازار سرمايه تكليفي تعيين نمي شود و اين 
برخلاف سيستم بانكي است كه نرخ ها در آن به 
صورت تكليفي تعيين مي ش��وند، حداقل در دو 
سال اخير به اين صورت بوده است. گسترش بازار 
سرمايه از طريق سبد س��هام، تسهيل فرآيندها 
در بازار سرمايه و ورود شركت هاي جديد به اين 
بازار براي تأمين مالي امكانپذير است. وي ادامه 
داد: گس��ترش بازار بدهي، تأمين مالي دولت را 
قاعده مند مي كند و براي فعالان داخلي و خارجي 

فرصت سرمايه گذاري ايجاد خواهد كرد.

گزارش محرمانه از آثار مثبت و منفي اجراي برجام
پاسخ معاون وزير اقتصاد به 3 سؤال »جوان«

 2 خبر فرمان تشكيل اتاق امریكایي مهدی  فتحی مقدم
و پرواز مستقيم به امریكا در یك روز!  

روز گذشته با اعلام رسمي دو مقام اقتصادي مبني بر اجازه ايجاد 
اتاق بازرگاني ايران- امريكا و مذاكره رسمي براي پرواز مستقيم 
ايران به امريكا نفوذ اقتصادي امريكا در پسابرجام رسماً كليد خورد. 
 به گزارش »ج��وان«، رئيس ات��اق بازرگاني ايران ط��ي فراخواني از 
علاقه من��دان اتاق مش��ترك امريكا از آنها خواس��ت تا ات��اق خود را 
راه اندازي كنند و در گفت وگو با ايرنا نوشت: آنان كه علاقه مند به اتاق 
مشترك در امريكا هستند اتاق را راه اندازي كنند ما هم براساس قانون 
تا دو ماه اين ات��اق را راه اندازي مي كنيم. رئيس ات��اق بازرگاني ايران 
گفت: تصور مي شود در ماه هاي آينده شاهد شكوفايي سرمايه گذاري 
در كشور باشيم. محسن جلال پور در مورد اتاق بازرگاني ايران و امريكا 
با بيان اينك��ه اتاق هاي بازرگاني موظف به تواف��ق و تعامل با يكديگر 
هس��تند، گفت: فعاليت هاي اقتص��ادي به دليل تحريم ه��اي اوليه و 
ثانويه به وجود آمده كه تحريم هاي ثانويه در حال حل شدن است و به 
دليل تحريم هايي كه از سال 13۶٠ گذاشته شده عملًا با امريكا خيلي 

از فعاليت ها محدود بود. 
جلال پور افزود: از طرف اتاق ايران اعلام كردي��م قانون اين تكليف را 
گذاشته تا هر كشوري اتاق مش��ترك با ايران را راه اندازي كند به غير 
از رژيم صهيونيس��تي مش��كلي وجود ندارد و تا دو ماه اتاق متقابل را 

راه اندازي خواهيم كرد. 
   مذاكره خريد 4۰۰ هواپيما با بوئينگ امريكا

 همچنين در خبري ديگر روز گذشته آخوندي وزير راه و شهرسازي 
از مذاكره سازمان هواپيمايي كش��وري با امريكايي ها براي راه اندازي 
خط هوايي اي��ران- امريكا خبر دادو گفت: س��ازمان هواپيمايي براي 
راه اندازي خط هواي��ي ايران - امري��كا مذاكره خواه��د كرد. عباس 
آخوندي در حاشيه اجلاس كاپا 2٠1۶ در پاسخ به تسنيم اظهار كرد: 
سازمان هواپيمايي كشوري براي راه اندازي خط مستقيم هوايي ايران- 
امريكا مذاكراتي را آغاز كرده است. وي با اشاره به اينكه هم اكنون 2۵۶ 
هواپيما در ناوگان هوايي داريم، تصريح كرد: از اين تعداد 1۵۶ هواپيما 
به دليل اينكه عملياتي انج��ام مي دهند كه عم��ر طولاني دارند اين 
مسئله باعث شده هزينه هاي تعمير و نگهداري اين هواپيماها افزايش 
يابد. وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به اينكه براي نوسازي ناوگان به 
1٠٠ فروند هواپيماي بردكوتاه نياز داريم، تأكيد كرد: براي مسيرهاي 
برد مياني و بلند نيز ۴٠٠ فروند هواپيما ني��از داريم كه در اين رابطه 

مذاكراتي را با بوئينگ داشته ايم. 
وي در پاسخ به پرس��ش ديگري مبني بر زمزمه هاي خريد هواپيماي 
سوخو گفت: اين اخبار فقط شايعه اس��ت و هرگونه خريد هواپيمايي 
توسط سازمان هواپيمايي انجام مي ش��ود. آخوندي در مورد موضوع 
خريد هواپيماهاي ايرباس گفت: قرار است در سفر آتي رئيس جمهور 
به فرانسه قرارداد خريد 11۴ هواپيماي دست اول بين ايران و اين كشور 
امضا شود. وزير راه و شهرسازي با اشاره به حضور سرمايه گذار خارجي 
براي توسعه فرودگاه امام)ره(، گفت: برنامه داريم 1٠٠ فروند هواپيماي 

برد كوتاه و ۴٠٠ فروند هواپيماي برد مياني و بلند وارد كشور كنيم. 
--------------------------------------------------- 

بازیگران پنهان کنفرانس نفتی لندن!  
پ�س از آنك�ه ش�نيده ش�د قراردادهاي جدي�د نفت�ي در لندن 
تدوي�ن و پيش نويس آن به تهران فرس�تاده ش�ده اس�ت، اخبار 
و اطلاع�ات جدي�د از آن حكاي�ت دارد ك�ه يك تيم پش�تيباني 
در لن�دن ب�ه ص�ورت چ�راغ خام�وش در ح�ال نهاي�ي ك�ردن 
آنهاس�ت و با ش�ركت هاي ب�زرگ نفت�ي در حال مذاكره اس�ت. 
به گزارش جهان سيدمهدي حسيني و سيدنصرالله ابراهيمي دو چهره 
اصلي و ويژه در قراردادهاي جديد نفتي هستند كه هر دو در مؤسسات 
حقوقي- نفتي واقع در انگلس��تان فعال بوده و روزگاري در لندن گذر 
ايام سپري مي كردند كه پس از حضور زنگنه در وزارت نفت بار ديگر به 

خيابان طالقاني بازگشته اند. 
سيدمهدي حسيني از اعضاي برجسته مؤسسه  CWC  است كه اين 
مؤسسه قرار اس��ت كنفرانس لندن را با هزينه اي گزاف برگزار كند، به 
همين دليل اس��ت كه رئيس كميته بازنگري قراردادهاي نفتي تأكيد 
ويژه اي بر برگزاري اين كنفرانس در لندن دارد و همواره از اراده محكم 

وزارت نفت براي سفر به پارك پلازاي لندن خبر داده است. 
س��يدنصرالله ابراهيمي نيز با راه اندازي يك ش��ركت مش��اور حقوقي 
در لندن، هرازچندگاهي دوره هاي آموزش��ي در مؤسس��ه مطالعات 
بين المللي انرژي برگزار مي كند و مدرك مؤسسه خود را به افراد حاضر 

در اين دوره هاي گرانقيمت اعطا مي كند. 
اين دو مدير نفتي نقش پررنگي در تدوين قراردادهاي نفتي دارند به 
طوري كه شنيده مي شود پيش نويسIPC  توسط ابراهيمي از لندن 
نوشته شده و سيدمهدي حسيني با همفكري حلقه »محرم« خود آن 
را نهايي كرده و تا به امروز در اختيار هيچ نهاد و كارشناسي قرار داده 

نشده است. 
حسيني كه اين روزها همچنان از لندن و جذابيت هاي قراردادهاي 
نفتي مي گويد گروه جواني را براي همكاري در نظر گرفته است كه 
نه از سابقه روش��ني برخوردارند و نه تجربه اي در اين زمينه دارند. 
او آيه كاتبي را به عنوان دبير كميت��ه بازنگري در قراردادهاي نفتي 
معرفي كرده كه هم اكنون دانش��جوي كارشناسي ارشد حقوق در 
دانشگاه آزاد و مدرك كارشناس��ي خود را هم از دانشگاه هاي آزاد 
اهواز دريافت كرده است.  آيه كاتبي رابطه نزديكي با الهام حسن زاده 
دارد و با او درباره IPC مقاله اي در خصوص قراردادهاي نفتي ايران و 
جذابيت هاي سرمايه گذاري كشور تأليف كرده كه برگرفته از نظريات 

سيدمهدي حسيني است. 
 نام كاتبي و حسن زاده در ش��رايطي در كنار هم قرار گرفته است كه 
هفته گذشته خبرگزاري بلومبرگ در رپرتاژي معنادار در معرفي وي 
مي نويسد:  حس��ن زاده به دليل صحبت عليه نظام جمهوري اسلامي 
ايران از دانشگاه آزاد اخراج ش��ده و به آكسفورد رفته است. زماني كه 
حسن روحاني در سال 2٠13 ميلادي به رياس��ت جمهوري رسيد، 
حسن زاده فرصت را مناسب دانس��ت و بار ديگر به تهران بازگشت تا 

فعاليت شركت انرژي پايونير را بار ديگر از سر بگيرد. 
نكته قابل تأمل در باره ش��ركت تحت مديريت وي شراكت وي با يك 
چهره تحكيم وحدتي اس��ت. نيما فاتح ش��ريك الهام حسن زاده در 
تأسيس اين شركت ۴۴ س��اله بوده و از اعضاي شوراي مركزي دفتر 

تحكيم وحدت و مشاور ارشد محمد خاتمي بوده است. 
نكته جالب تر در خصوص فعاليت هاي نفتي حسن زاده و فاتح، همكاري 
آنها با سيدحميد حسيني يكي از فعالان پررمز و راز تجارت نفت و از 
نزديكان آيت الله هاشمي رفس��نجاني است. حسيني كه طي چند ماه 
گذشته تأكيد بس��ياري بر برگزاري كنفرانس لندن داشته از اعضاي 

مؤسسه انرژي پايونير است كه مقر اصلي آن در لندن است. 
نگاهي به ارتباطات اين مؤسسه با مديران وزارت نفت نشان مي دهد 
انرژي پايونير از طريق آيه كاتبي ارتباط چراغ خاموش��ي با وزارت 
نفت و بخش قراردادهاي نفتي دارد و به همين دليل هس��ته اصلي 
فعاليت خود را بر جذب ش��ركت هاي نفتي براي حض��ور در ايران 

متمركز كرده است. 
در حالي كه تا به امروز هي��چ يك از كارشناس��ان و نهادهاي مرتبط 
با قراردادهاي نفتي از جزئيات قراردادهاي نفتي بي اطلاع هس��تند، 
چهره هايي نوظهور در حال تصميم س��ازي ب��راي صنعت نفت ايران 
هستند. لندن نش��ينان به صورت خزنده قراردادهاي نفتي را به جلو 
مي برند و هنوز هم كس��ي پاسخ نداده اس��ت چرا بايد يك دانشجوي 
مقطع فوق ليس��انس در دانش��گاه آزاد ب��ه قرارداده��اي نوين نفتي 

دسترسي داشته باشد، اما مجلس نامحرم تلقي شود.

مخالفت ۸۵ درصدي صنايع غذايي با نصب برچسب راهنما

فرار از برچسب قرمز در سایه بي توجهي وزارت بهداشت به سلامت
س�ازمان غ�ذا و دارو در خرداد م�اه امس�ال 
دستورالعمل نصب برچس�ب راهنماي صنايع 
غذايي را به تمامي توليد كنندگان مواد غذايي 
ارسال كرد، اكنون پس از هفت ماه فقط ۱۵ درصد 
از صنايع با نصب اين برچسب سلامت موافقت 
كرده اند، به طوري كه برخي از توليد كنندگان 
از ص�دور اي�ن دس�تورالعمل بي اطلاعن�د و 
برخي ديگر ني�ز به دليل افزاي�ش قيمت تمام 
شده ش�ان ب�ا نص�ب آن مخالف�ت كرده ان�د. 
در سال هاي گذش��ته عدم رعايت برخي قوانين 
بهداش��تي در صنايع غذايي خبر ساز شده است، 
به طوري ك��ه به گفته رئيس س��ازمان غذا و دارو 
در س��ال هاي اخير تقلب در مواد غذايي افزايش 
يافته است، از اين رو مسئله آلودگي و عدم رعايت 
استاندارد در آب هاي معدني، آبليموهاي اسيدي 
غيرطبيعي، روغن پالم، برنج هاي آلوده و اخيراً نيز 
گندم هاي ميكروبي، عملكرد وزارت بهداش��ت و 
درمان و سازمان استاندارد و... را زير سؤال مي برد 
و همچنان جاي خالي برنامه اي تدوين شده براي 
نظارت بر تولي��دات صنايع غذايي وج��ود دارد، 
اين در حالي اس��ت كه اين وظايف بي��ن وزارت 
بهداشت)سازمان غذا و دارو ( و استاندارد در حال 
پاسكاري است و گاهي منجر به دعواهاي صوري 

شده و بدون نتيجه مشخص مسكوت مي ماند. 
به گفته صاحبنظران، در كشور هاي توسعه يافته 
اهميت صنعت غذايي بسيار بالاتر از صنايع دارويي 
اس��ت، چراكه اگر در جامعه اي غذاي سالم وجود 
داشته باشد، همان حكم پيشگيري از اختلالات 
جسمي در جامعه است، اما ظاهراً در ايران توجه 
و س��رمايه گذاري در بخش دارو و درمان بيش از 

صنعت غذا اهميت دارد و توليدكنندگان صنايع 
غذايي سلامتي را فداي سودهاي خود مي كنند. 

اخيراً در ميان اخبار مربوط به بحران هاي سلامت 
غذاي جامعه، خب��ري خوب از وزارت بهداش��ت 
منتشر ش��د تحت عنوان چراغ راهنمايي يا درج 
راهنماي نش��انگر تغذيه اي در بسته بندي صنايع 
غذايي؛ طرحي كه اگر اجرايي ش��ود، قرار اس��ت 
ميزان نمك، قند و چربي در توليدات صنايع غذايي 
را براي مصرف كنندگان شفاف كند. دستورالعمل 
درج نش��انگر رنگي تغذيه اي كه از طرف سازمان 
غذا و دارو در 23 خرداد امس��ال ب��ه تمام صنايع 
غذايي ابلاغ شد، پس از گذشت هفت ماه به نتيجه 
دلخواه نرس��يده اس��ت و صنايع در حال بررسي 
موضوع و ب��رآورد هزينه و چگونگي حفظ س��هم 
خود در بازار هستند. حال سؤال اينجاست كه ۸۵ 
درصد توليد كنندگان كه با نصب اين برچسب هاي 
سلامت موافق نيس��تند، چه دليلي را براي عمل 
نكردن به اين دس��تورالعمل دارند. آيا س��ازمان 
مربوط توانايي اجراي دستورالعمل قوانين تدوين 
ش��ده خود را دارد يا اينكه نهاد يا سازمان ديگري 

بايد وارد موضوع شده و ضربتي عمل كند؟
   صناي�ع لبني: گرايش به لبنيات س�نتي 

افزايش مي يابد 
به نظر كارشناس��ان صنايع غذايي يك��ي از علل 
عدم استقبال توليدكنندگان داخلي از طرح مذكور 
بالا رفتن قيمت نهايي محصولات توليدي است، 
چراكه براي توليد غذاي س��الم نياز به مواد اوليه 
درجه يك و با كيفيت مي باش��د و ب��ا اجراي اين 
طرح توليد كنندگان وادار به خريد مواد اوليه سالم 
مي شوند كه منجر به افزايش قيمت تمام شده كالا 

مي شود. دكتر مهدي زاده، كارشناس صنايع غذايي 
معتقد است در حال حاضر قيمت گذاري محصولات 
اين صنعت با توجه به اس��تفاده توليدكنندگان از 
مواد اوليه باكيفيت و درجه يك انجام مي شود، اما 
در عمل شاهد اجرايي شدن اين موضوع از طرف 
توليدكنندگان نيس��تيم و اين خود تقلبي بزرگ 
است كه بايد سيس��تم هاي نظارتي براي رفع آن 
تدبيري بينديشند. وي همچنين تأكيد مي كند: 
نصب اين برچس��ب ها نياز به نظ��ارت دقيق دارد 
چراكه ممكن است مانند نصب ديگر برچسب هاي 
كالا)طرح شبنم( تقلب شده و با دستكاري ميزان 
نمك، ش��كر و روغ��ن كالا نوع رنگ برچس��ب ها 

دستكاري شود. 
دكتر حسين بختيار، مسئول كميته فني انجمن 
صنايع لبني معتقد است: در تمام كشور ها نصب اين 
برچسب ها اجباري نبوده و برخي برند ها نيز براي 
تبليغ كالاي خود و اطمينان بخشي به مصرف كننده 
در خصوص س��لامت كالايش��ان اقدام به اين كار 
مي كنند. وي مي گويد: موضوع نصب برچسب در 
كميته فني بررسي شد و به نظر مي رسد با اين اقدام 
در صنايع لبني، مصرف به س��مت لبنيات سنتي 
س��وق داده ش��ود كه در نهايت هم براي سلامت 
جامعه مضر است و هم اينكه بازار صنايع لبني دچار 
آسيب مي شود. وي مي افزايد: ما نظرات خود را به 
سازمان غذا و دارو اعلام كرديم و از آنها خواستيم 
موضوع را در كميته فني قانوني وزارت بهداشت با 
حضور وزير بهداشت بار ديگر بررسي و نتيجه را به 
صنايع لبني اعلام كنند. وي معتقد است با نصب 
برچسب قرمز بر ش��ير هاي پرچرب يا كره، ممكن 
است ذهنيت بدي براي مصرف كننده ايجاد شود 

و ميزان چربي ك��ه با خوردن يك ليتر ش��ير وارد 
بدن مي شود بس��يار كمتر از يك پرس چلوكباب، 
چيپس يا پفك اس��ت، از اين رو با ارائه پيشنهادي 
مبني بر اينكه اجراي طرح در صنعت غذا تشويقي 
باشد همچنان منتظر جلسه نهايي سازمان غذا و 
دارو هستيم. همچنين يكي از توليدكنندگان مواد 
غذايي مانند انواع چيپس، پفك و... نيز از نصب اين 
برچسب ها اظهار بي اطلاعي كرده و مي گويد اين 
اقدام بايد در بلندمدت انجام ش��ود و سازمان غذا 
با اطلاع رس��اني دقيق باعث از بين رفتن بازار هاي 
فروش صنايع غذايي نش��ود، علاوه بر اين در ساير 
كشورها نيز نصب برچسب سلامت نه تنها اجباري 
نيس��ت بلكه از هر ۵٠ توليدكننده ش��ايد يكي از 

برند ها اين برچسب ها را داشته باشد. 
   نصب برچسب قرمز روي انواع روغن 

رحيم جارودي، دبير انجمن شركت هاي پخش 
و توليدكننده انواع روغن و سس مايونز با تأكيد 
بر اينكه شركت تحت مديريتش روي روغن هاي 
توليديش��ان اين برچس��ب ها را نصب مي كند، 
مي گويد: ايرادي كه به اين دستورالعمل وارد است، 
اينكه به دليل چربي داشتن اين كالا بايد برچسب 
قرمز بر آن نصب شود و ممكن است ذهنيت منفي 
براي مصرف كننده ايجاد كند، اما برچسب هاي 
زرد، س��بز و قرمز براي س��اير م��واد غذايي ماند 
انواع كيك، بيس��كوئيت، چيپ��س و... كه ميزان 
نمك، چربي و... را نشان مي دهد بسيار مي تواند 
مصرف كنن��ده را كمك كند. ببينيم در آش��فته 
بازار عدم رعايت استانداردها و سلامت در صنايع 
غذايي، چه كسي پيروز ميدان مي شود، سازمان 

غذا و دارو يا توليدكنندگان صنايع غذايي.

منابع بانك کشاورزي دو برابر شد
مديرعامل بانك كش�اورزي از دو برابر ش�دن مناب�ع مالي بانك 
كش�اورزي نس�بت به پارس�ال خبر داد و گفت: 2۰هزار ميليارد 
ري�ال از بدهي بانك كش�اورزي به بان�ك مركزي پرداخت ش�د. 
به گزارش »جوان«، مرتضي شهيدزاده گفت: بانك كشاورزي اجراي 
سياست هاي وزارت جهاد كشاورزي را در اولويت برنامه هاي خود دارد. 
وي اظهار داشت: در لايحه بودجه سال 13٩۵ حدود 1۴٠ هزار ميليارد 
ريال براي بانك كشاورزي پيشنهاد شد كه اين رقم بيشترين اعتبار براي 
بخش كشاورزي بوده و قرار است براي فعاليت هاي توسعه اي، كاهش 

انرژي مصرفي توليد و توسعه گلخانه ها هزينه شود. 
  بدهي 2۰ هزار ميليارد ريالي بانك مركزي پرداخت شد

شهيد زاده با بيان اينكه امسال ٩ ميليارد دلار ال سي ساير بانك ها را در دوران 
تحريم گشايش كرديم به نحوي كه مغاير با تحريم ها نبود و سود زيادي را 
از اين محل تحصيل كرديم،  گفت: ما امسال توانستيم 2٠هزار ميليارد ريال 
از بدهي مان را به بانك مركزي پرداخت كنيم. شهيدزاده اضافه كرد: با رفع 
تحريم ها، كارت اعتباري بين المللي براي مشتريان ويزاكارت و مستركارت 
صادر كرديم و طبق برنامه با ۴٠ بانك مذاكره كرديم كه در قالب فاينانس، 

گشايش ال. سي و انتقال ارز بتوانيم ارتباط داشته باشيم. 
  اختصاص 2۰ هزار ميليارد ريال براي گلخانه ها

مديرعامل بانك كش��اورزي گفت: براساس سياست هاي وزارت جهاد 
كشاورزي، اولويت اول پرداخت تسهيلات به زنجيره توليد بازمي گردد 
در همين زمينه 2٠ هزار ميليارد ريال براي احداث و توسعه گلخانه ها 
پرداخت مي شود، از اين مبلغ بخشي نيز به استان سيستان و بلوچستان 
اختصاص خواهد يافت. وي درباره تس��هيلات بخش صنايع تبديلي و 
تكميلي كشاورزي نيز گفت: ۸٠ درصد سرمايه مورد نياز براي احداث 
صنايع تبديلي و تكميلي كش��اورزي به صورت تس��هيلات پرداخت 
مي شود و اين مهم نيز در دس��تور كار قرار دارد زيرا يكي از بخش هاي 

مهم در زمينه توليد است. 
  پرداخت وام 3۰ تا ۵۰ ميليوني در يك هفته

وي درباره اختصاص تسهيلات خرد به كشاورزان نيز گفت: متقاضي وام پس 
از اعلام درخواست خود از طريق سيستم هاي الكترونيك به بانك كشاورزي، 
حداكثر پس از يك هفته مي تواند 3٠٠ تا ۵٠٠ ميليون ريال تسهيلات بانكي 
دريافت كند كه اخذ اين تسهيلات براي كشاورزان بعد از اعتبارسنجي و 
مطابق با ضوابط بانك مركزي انجام مي شود. به گفته وي، براي دريافت اين 
مبلغ نيازي به وثيقه ملكي نيست و اعتبارسنجي كشاورز تا سه سال بعد 
نيز داراي اعتبار خواهد بود. وي اضافه كرد: در صورتي كه كشاورزان بيش 
از ۵٠٠ ميليون ريال تسهيلات نياز داشته باشند اين رقم جزو تسهيلات 
متوسط و بيش��تر از 2 هزار ميليارد ريال جزو تس��هيلات كلان به شمار 
مي رود. مديرعامل بانك كشاورزي گفت: در حال حاضر ٩2 درصد وام هاي 
بانك كشاورزي بدون وثيقه ملكي و با ضمانت هاي كشاورزي و سفته هاي 
مديران كشاورزي پرداخت مي شود. شهيدزاده اظهارداشت: هم اكنون بيش 
از ٩۵ درصد پرداخت تس��هيلات بخش كشاورزي توسط بانك كشاورزي 

انجام مي شود و كمتر از ۵ درصد به ساير بانك ها اختصاص دارد.
------------------------------------------------------

حمایت بانك گردشگري از مسابقات کاراته
يازدهمين دوره مس�ابقات بين المللي كاراته جام اي�ران زمين با 

حمايت بانك گردشگري برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومي بانك گردشگري، اين دوره مسابقات در سبك 
شوتوكان و در دو رشته كاتا و كوميته برگزار شد و بيش از هزار ورزشكار 
از هفت كش��ور حضور داشتند. بر اين اساس مس��ابقات بين المللي جام 
ايران زمين درگروه آقايان و بانوان برگزار شد كه آقايان در ورزشگاه شهيد 
افراسيابي به مبارزه پرداختند و ورزشگاه شهيد كبكانيان پذيراي مسابقات 
بانوان بود. اين مسابقات در سطح بالايي برگزار شد، به طوري كه بسياري 
از چهره هاي صاحبنام بين المللي و قهرمانان اروپا در كنار اعضاي تيم ملي 

ايران و بهترين هاي سال ٩۴ كاراته كشورمان به مبارزه پرداختند.

مهران ابراهیمیان 
  گزارش   يك

بهناز  قاسمي
  گزارش   2

مش�اور اقتص�ادي رئيس جمه�وري ب�ا بيان 
اينكه همه بخش هاي تقاضاي كل اقتصاد در 
س�ال ۹4 منفي بود و طبيعي است كه در اين 
شرايط سال س�ختي را پشت س�ر بگذاريم، 
رش�د نقدينگ�ي را 24 درص�د اع�لام كرد. 
ب��ه گ��زارش ايرن��ا، مس��عود نيلي در نشس��ت 
»پس��اتحريم، فرصت ه��اي ف��راروي بخ��ش 
خصوصي« افزود: امس��ال كشور ش��رايط بسيار 
سختي را داشت زيرا علاوه بر كاهش 2٠ درصدي 
درآم��د مل��ي در س��ال هاي 13٩1 و 13٩2 كه 

منجر به افت درآمد خانوارها ش��د، درآمد دولت 
به دليل كاهش قيمت نفت با افت مواجه ش��د. 
وي ادامه داد: اگر بودجه امس��ال عددي كمتر از 
يك تريليون و ٩٠٠ هزار ميليارد ريال)1٩٠ هزار 
ميليارد تومان( باشد در مقايسه با مخارج دولت در 
سال گذشته كه رقمي معادل يك تريليون و ۷۴٠ 
هزار ميليارد ريال)1۷۴ هزار ميليارد تومان( بود، 
رقم بسيار كمي است، بر همين اساس مي توان 
گفت به قيمت ثابت، رش��د بودجه در س��ال ٩۴ 

منفي بوده است.

مش�اركت بني�اد برك�ت وابس�ته به س�تاد 
اجراي�ي فرم�ان حض�رت ام�ام)ره( در 
پن�ج ط�رح اقتص�ادي در س�نندج منج�ر 
ب�ه كارآفرين�ي ۶ ه�زار و 22۵ نف�ر ش�د. 
 به گزارش »جوان«، ايجاد شغل پايدار در مناطق 
محروم كشور يكي از اهداف راهبردي اين بنياد 
براي سرمايه گذاري در طرح هاي اقتصادي در 

اين مناطق است. 
انتظار مي رود ظرفيت ايجاد اشتغال در طرح هاي 
توانمندس��ازي اقتصادي كه با مشاركت بنياد 

بركت در مناطق محروم و كمتر توس��عه يافته 
كشور تأسيس مي ش��ود، به بيش از 1۴1هزار 
نفر برس��د. پنج طرحي كه در سنندج تأسيس 
ش��ده در زمينه  توليد كاغذ، پك اس��تريل اتاق 
عمل، بستني و انواع ش��ربت، توليد بتن سبك 
و مرغداري اس��ت. ارزش كل س��رمايه گذاري 
بنياد بركت در اين طرح ها بال��غ بر ۷٩ ميليارد 
و ۴۶ ميليون ريال بوده كه در س��ال هاي ٩2 و 
٩3 اين بنياد از س��ه مورد از طرح هاي ياد شده 

خارج شده است.

نيلي: رشد نقدینگي 24 درصد است بنياد برکت براي ۶ هزار نفر در سنندج کارآفریني کرد
  خبر


